
Deželni zbor Štajerski. 
Preosnova dežel, volilnega reda. 

Poslanec R o b i č je z drugimi sloven
skimi poslanci vred predlagal meseca aprila 
t. L, naj se volilni red za deželni zbor spre
meni. Ta predlog je vtemeljeval v četrtek, 
dne 1. oktobra. Zahteval je, naj se število 
poslancev iz velikega posestva zmanjša. Zadnje 
deželnozborske volitve se je izmed vpisanih 
201 volilcev od v e l i k e g a p o s e s t v a 
vdeleževalo 31 oseb. Teh 31 oseb je imelo 
30 pooblastil in so si privoščili kar 12 se
dežev v deželnem zboru. Na 31 oseb 12 po
slancev! To je vendar v nebo kričeča krivica! 
Reče se: veleposestniki so možje silno zmerni. 
Nam Slovencem se niso nikdar pokazali 
zmerne. Pred leti so nam odrekali vsako 
pravico narodnega obstanka. Ko smo sloven
ski poslanci 1.1899 čitali v slovenskem jeziku 
deželnozborske interpelacije, so veleposestniki 
prvi med vsemi bežali iz deželne zbornice. 
Kar zadeva t r g e in m e s t a , naj v tej 
skupini volijo ne le samo nekateri trgi, am
pak v s i , brez razločka. P o s l a n c e v za 
k m e t s k e o b č i n e je premalo; njih šte
vilo se mora pomnožiti. Tudi naj se ne volijo 
po volilnih možeh, ampak vsak volilec naj 
voli naravnost poslanca. Pravico v kmetski 
skupini voliti naj ima vsak, kdor plačuje 8 K 
direktnega davka. Vpelje naj se nova splošna 
skupina poslancev, v kateri naj volijo vsi, 
ki nimajo dozdaj volilne pravice v nobeni 
prejšnjih skupin, tudi tisti, kateri sploh no
benega davka ne plačujejo. Poslanec Robič 
je izjavil, da Slovenci zahtevamo enako, 
splošno, direktno in tajno volilno pravico. 
Ker se pa ta za deželni zbor ne bo dala 
doseči poprej, preden se enaka volilna pra
vica ne zagotovi za volitve v državni zbor 
in ker zdajšni umirajoči državni zbor splošne 
in enake volilne pravice ne bo vpeljal, od
stopi gospod Robič za z d a j od te zahteve 

ter tirja le pravičnejšo razdelitev deželno
zborskih poslanstev. 

Nemška katoliška stranka je po poslancu 
Hagenhoferju vložila skoro jednako zahtevo 
po pomnožitvi Števila deželnozborskih kmet
skih poslancev ter se strinja večinoma z 
nazori Slovencev. Le to Se pristavljajo nemški 
katoliki, da se iz kmetske skupine izločijo 
kraji, kjer so fabrike. Fabričani naj volijo s 
trgi in mesti. Ob jednem pa zahtevajo nemški 
katoliki pomnožitev števila d e ž e l n i h od
b o r n i k o v v s k u p i n i k m e t s k i h po
s lancev. Kmetski poslanci imajo zdaj samo 
le enega deželnega odbornika. Govornik Wa
gner je rekel, da je za nemške kmete šta
jerske silno bridko, ker nimajo zdaj zastopnika 
v deželnem odboru. Bodita dva deželna od
bornika izmed kmetov, jeden za slovenski, 
drugi za nemški del dežele. (Vseh deželnih 
odbornikov je zdaj Sest — deželni glavar je 
sedmi. Jeden odbornik je izmed veleposest
nikov, jeden (gosp. Robič) izmed kmetov — 
Š t i r j e i z m e d m e s t in t r g o v . To je 
nemška pravica!) 

Baron Rokitansfev, voditelj »bauern
bundlerjev« je tudi zahteval spremembo vo
lilne postave. Večinoma se tudi on strinja 
z Robičem in Wagnerjem. Le to mu ne gre 
v glavo, zakaj bi se fabrike uvrstile v mestno 
skupino. Či se njegov predlog sprejme, bi bili 
Slovenci na slabšem kakor so zdaj. Po zah
tevi Wagoerja bodi vsaka občina s 250 du
šami sedež volitve; po predlogu Rokitanskega 
občina s 400 dušami. Baron Rokitanskv je 
zbleknil v svoji surovosti proti nemškim ka
tolikom par psovk, radi katerih so mu ti 
zasolili nekatere prav kosmate. 

Poprava naših hudournikov. 
V p e t e k , d n e 2 o k t o b r a so bili 

na dnevnem redu predlogi nekaterih nemških 
»bauernbundlerjev« radi poprave nekaterih 
gornještajerskihvhudournikov, potem dva pred
loga poslanca Ž i č k a r j a v isti zadevi. Že 
17. aprila t. 1. je vložil ta poslanec predlog, 
naj se popravi nevaren hudournik Sevnišnica, 
ki teče pod Zabukovjem in skozi Sevniško 
občino ter se zliva nekaj nad sevniško že
lezniško postajo v Savo. Dne 2. oktobra je 
imenovani poslanec zagovarjal in vtemeljeval 
ta svoj predlog ter zahteval, naj se izroči v 
pretres deželnokulturnemu odseku. Deželni 
zbor je sprejel ta predlog. G. Žičkar je potem 
utemeljeval drugi predlog, ki ga je vložil dne 
21. sept. t. 1, naj se uravnajo v brežiškem 
okraju sledeči trije hudourniki: Močnik v 
Artički, G a b e r n i c a s S r o m l i c o v Za
kotski občini. Tudi predlog zastran teh treh 
potokov se je izročil deželnokulturnemu od

seku v pretres in poročilo. — Kadar pridejo 
na svitlo stenografični zapisniki deželnega 
zbora, objavimo te govore. 

Slovenec zmagal proti Nemcu. 
Poslanec Robič je predlagal ob koncu 

svojega govora zastran volilne reforme za 
deželni zbor, naj se njegov predlog izroči 
odseku s 15 člani; grof Sttirgkh se je temu 
ustavljal rekši: Ta odsek naj šteje samo 12 
udov, ker se dozdaj tudi niso volili odseki s 
15 člani, ampak k večemu z 12 člani. Gosp. 
Robič je stvar pojasnil, zakaj je treba tako 
mnogoštevilnega odseka z 15 člani ? Zato, da 
ima v njem vsaka stranka vsaj po dva uda. 
Ker so s slovenskimi, katoliškimi in bauern
buadlerskimi poslanci glasovali tudi nekateri 
nemški narodnjaki, je bil sprejet Robičev 
predlog. V ta odsek, ki ima prenarediti vo
litveno postavo, sta izmed slovenskih poslancev 
izvoljena gg. dr. Dečko in dr. Hrašovec. 


